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ACTA PLE 

 

Dimarts , 18  de març de 2025 de 13:00h  a 14:10h. 

Sala de plens del Consell Comarcal del Baix Llobregat. 

 

Assistents: 

José Antonio Zafra Agea   Regidor de Salut de l’Ajuntament d’Abrera 

Francesca Cruz Muñoz   Regidora de Salut de l’ Ajuntament de Castelldefels 

Anna Gil Carrasco    Tècnica de Salut de l’Ajuntament de Castelldefels  

Montse Canas Moldón    Alcaldessa d l’Ajuntament de Cervelló 

Pilar Fernández Selfa    Tècnica de Salut de l’Ajuntament de Cervelló  

Adela García Trigo    Cap Àrea de Salut de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat 

Joana Piñero Romera   Tinenta Alcaldia  de l’ Ajuntament de Cornellà de Llobregat 

Ángela Flores Rubio   Regidora de Salut de l’Ajuntament d‘El Papiol  

Marina García Vargas    Regidora de Salut de l’Ajuntament d‘El Prat de Llobregat 

Cristina Bocos Hernández    Cap Departament de l’Ajuntament de Gavà 

Soledad Rosende Castillo  Regidora de Salut de l’Ajuntament de Martorell 

Maria Isabel Ferrer    Directora àrea serveis a la pax. de l’Ajuntament de Molins de Rei  

Victoria Gázquez Panduro  Tècnica de Salut de l’Ajuntament d’Olesa de Montserrat 

Eunice Martin Carceles    Regidora de Salut de l’ Ajuntament de Sant Andreu de la Barca 

Esther Aguado Morcillo    Tinenta Alcaldia de l’Ajuntament de Sant Climent de Llob. 

Mª Luz Moral Castillo    Regidora de Salut  de l’Ajuntament de Sant Feliu de Llobregat 

Josep Gómez de la Cruz   Tècnic de Salut de l’Ajuntament de Sant Feliu de Llobregat 

Lucía Albardiaz Segador   Tècnica de Salut de l’Ajuntament de Sant Joan Despí  

Francesc Vives Camprubí  Regidor de Salut  de l’Ajuntament de Sant Joan Despí  

Anna Roca Alberch    Tècnica de  Salut de  l’Ajuntament de Sta Coloma de Cervelló 

Eduard García Riera   Regidor de Salut de l’Ajuntament deTorrelles de Llobregat 

Fernando R. Espejo Delgado   Regidor de Salut de l’Ajuntament de Viladecans 

Ramon Vives Vives   Vicepresident PIMEC Baix Llobregat-L’Hospitalet   

Juan Carlos Carrera Amo   Responsable Salut UGT Baix Llobregat 
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 Assistents CCBLL: 

Bàrbara Lligadas Muñoz   Consellera de Salut  

Vicky Castellanos Núñez  Consellera de Feminismes i  Gent Gran  

Antonia Regalado Garcia   Tècnica Consell de Salut  

Lucía López Fernández   Tècnica Observatori Comarcal 

Núria García  Saladrigas   Tècnica Observatori Comarcal 

Raquel Jiménez Hidalgo   Tècnica Comunicació  

Rocio Toré    Consell Esportiu del Baix Llobregat  

 

Excusen assistència: 

Mª Rosa Fiol Fernández   Vicepresidenta d’AEBALL  

Alba Martínez Fabregat   Tècnica Territorial aFFaC Baix Llobregat 

Esther Messeguer Latorre   Treballadora Social de l’Ajuntament de Cervelló 

Silvia Muñoz Almirante    Regidora  de  Salut de l’Ajuntament de Cervelló 

Patricia Riera Ursúa    Tècnica de  Salut de l’Ajuntament de Collbató  

Jesus Domene Martínez    Regidor de Salut de l’Ajuntament de Collbató  

Zaida Ortega Caro    Regidora  de  Salut de l’Ajuntament de Corbera 

Carmen Martínez Medina  CCOO Baix Llobregat   

Dolores Castro Leiva   Regidora  de  Salut de l’Ajuntament d’Esplugues de Llobregat  

M Carmen Puertas González   Regidora  de  Salut de l’Ajuntament de Pallejà 

Xavier Fonollosa Comas   Alcalde de l’Ajuntament de Martorell  

Xavi Paz Penche    Alcalde de l’ Ajuntament de Molins de Rei  

Marc Serradó Mestres   Tinent d’Alcadia de Salut de l’Ajuntament d’Olesa de Montserrat 

Salut González Martin   Tinenta Alcaldia  de l’Ajuntament de Sant Boi de Llobregat 

Nuria Boquera Devés    Educadora Social i Salut de l’Ajuntament de Sant Just Desvern  

Jéssica Muñoz Rodríguez  Regidora de Salut de l’ Ajuntament de Sta. Coloma de Cervelló  

Jordi Bartolomé Fernández       Alcalde de l’ Ajuntament de Sta. Coloma de Cervelló  
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Ordre del dia 
 

1. Benvinguda i obertura de la sessió  

2. Lectura i aprovació de l’acta de la sessió anterior  

3. Seguiment de les comissions de treball en curs  

4. Propostes de millora de les comissions de treball per l’any 2025 

5. Moció de les famílies d’infants amb Diabetis Mellitus tipus 1 per incorporar personal format en el seu 

acompanyament a escoles i instituts  

6. Torn obert de paraules 

7. Cloenda.  

 
1. Benvinguda i obertura de la sessió 
 

A les 13 h s’inicia  la sessió del Ple de Salut amb la presentació de la consellera de Salut, Bàrbara Lligadas, que 

dona la benvinguda i obre la sessió. Presenta la reunió amb l’objectiu de compartir i sistematitzar informació 

sobre les diferents iniciatives en salut.  

2. Lectura i aprovació de l’acta de la sessió anterior 
 

L'acta  de  la sessió  no es llegeix perquè es considera que no hi ha cap inconvenient en el  seu contingut  i 

s’aprova per unanimitat.  

3. Seguiment de les comissions de treball en curs 

Des de la Comissió d’Atenció Primària, s’exposa que l’objectiu plantejat era crear un espai on tota la informació 
sobre les rutes PAFES estigués recollida de manera visual i accessible, amb la finalitat de promoure l’activitat 
física entre tota la ciutadania. S’assenyala que aquestes rutes no pretenen formar grans atletes, sinó dinamitzar 
l’activitat física, especialment entre els col·lectius que poden tenir més dificultats, com les persones grans o les 
famílies amb criatures petites. 

A més, es destaca la importància de disposar d’aquestes rutes en tots els municipis de la comarca per fomentar 
l’activitat física. Es recorda que, arran de la pandèmia de la COVID, l’activitat física a l’aire lliure va ser de gran 
ajuda en un moment especialment complicat. Per aquest motiu, es considera rellevant articular i sistematitzar 
aquest recurs per garantir-ne la continuïtat. 

Es posa en valor la feina realitzada per l’equip que ha organitzat i estructurat aquesta informació, reconeixent el 
seu esforç per fer-la clara i útil per a tota la població. A continuació, es dona la paraula a les responsables 
d’aquest treball, Lucía i Núria de l’Observatori Comarcal, perquè expliquin en detall el procés i els resultats 
obtinguts. 



 

   4 

 

Rutes PAFES (Pla d'Activitat Física, Esport i Salut) 
Intervenció de Núria: 

Es presenta el programa de les rutes PAFES, itineraris de fàcil accés dissenyats per fomentar l'activitat física. 
Es destaca que s'han mapificat 90 rutes en 23 municipis a través de la plataforma Instamaps. 
Es detallen els criteris perquè una ruta sigui inclosa: 

• Ha de ser aprovada per la Generalitat de Catalunya. 

• Ha d'estar disponible en una plataforma com Wikiloc. 

Pregunta d'un assistent: Per què alguns municipis no tenen rutes incloses? 
Resposta: Els municipis que no tenen rutes incloses, com el Papiol o Viladecans, és perquè encara no han re-
gistrat les seves rutes en el format requerit. 

A més, es planteja la possibilitat de reclassificar les rutes per nivell de dificultat en lloc de per zones geogràfi-
ques. 

Resultats de l'Enquesta sobre el Tracte de l'Atenció Sanitària a les Dones al Baix Llobregat 
Intervenció de Lucía: 

L'enquesta es va dur a terme basant-se en les necessitats recollides durant el Congrés de Salut de 2022. Es van 
realitzar diverses sessions per definir el qüestionari, que finalment va constar de 16 preguntes. 
La participació va ser de 676 dones, i els resultats mostren una satisfacció mitjana amb l'atenció sanitària. 

Es mencionen algunes mancances metodològiques que han dificultat l'obtenció de resultats estadísticament 
representatius a nivell municipal. 
Algunes respostes destacades de l'enquesta: 

• El 51% de les dones afirmen que sempre les saluden a la consulta. 

• Un 36% diu que el professional sanitari no es presenta mai. 

• Un 38% ha expressat dolor diverses vegades sense rebre una solució. 

• Un 50% afirma que mai ha rebut un tracte diferent pel fet de ser dona. 

Es destaca la necessitat de millorar la formulació de les preguntes per obtenir dades més útils en futures en-
questes. 

Iniciatives de Promoció de l'Activitat Física 
Intervenció de Rocío, representant del Consell Esportiu: 

Es presenta l'activitat del Dia de l'Activitat Física (6 d'abril), que inclou una ruta des del Prat de Llobregat fins a 
la desembocadura del riu. 
Es mencionen altres reptes esportius actius, com "Els 10 cims del Baix Llobregat" o "Castells i Fonts". Aques-
tes iniciatives ajuden a promoure l'exercici físic i la descoberta del territori. 

Nota: Per motius organitzatius, finalment aquest any no serà possible la realització d'aquest esdeveniment i es 
treballarà de cara al 2026. 
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4. Proposta de millora de les comissions de treball per l’any 2025 

Intervenció de la Consellera: 

Es presenta una proposta per reorganitzar les comissions de treball: 

• Manteniment de les comissions de Salut Mental i Dones i Salut. 

• Creació de dues noves comissions: 

◦ LGTBIQ+ i Salut: per abordar les dificultats específiques d'aquest col·lectiu en l'accés als ser-
veis de salut. 

◦ Discapacitat i Salut: per donar visibilitat a les necessitats sanitàries de les persones amb dis-
capacitat. 

• Unificació de la comissió de Serveis Socials i Salut sota el nom de Salut Comunitària. 

Pregunta d'un assistent: Es podrà ampliar la participació en aquestes comissions? 
Resposta de la Consellera: Segons el reglament, es poden incorporar persones externes al plenari si hi ha con-
sens. 

Es vota la proposta i s'aprova per unanimitat tant la nova composició de les comissions com el fet que es pugui 
convidar a participar-hi representants que no siguin membres del plenari 

Moció de les famílies d’infants amb Diabetis Mellitus tipus 1 per incorporar personal format en el seu 

acompanyament a escoles i instituts  

Intervenció de la Consellera: 

Es presenta el contingut de la moció, que aborda una malaltia que afecta especialment infants i joves, ja que 
requereix un control constant de la glucosa i ajustos d'insulina, així com suport durant les activitats escolars. 
S'exposa la problemàtica en l'àmbit educatiu: 

• No hi ha personal format a les escoles per gestionar la DMT1. 

• Les famílies depenen de la voluntat del professorat per gestionar la diabetis dels seus fills. 

• Hi ha dificultats per assistir a excursions i colònies escolars per manca de suport adequat. 

• Discriminació i desigualtat d'oportunitats per als alumnes amb DMT1. 

Reivindicacions: 

Les famílies demanen al Consell de Salut del Baix Llobregat: 

• Instar la Generalitat de Catalunya (Departaments d'Educació i Salut) a dotar els centres educatius de 
recursos humans, econòmics i tècnics per garantir la inclusió dels alumnes amb DMT1. 

• Notificar aquesta petició a les institucions competents: Generalitat, Parlament i Govern de Catalunya. 

• Informar les associacions de diabetis de Catalunya per reforçar el suport i la difusió d'aquesta de-
manda. 

Després del debat i per respecte al text presentat per les famílies afectades, es duu a votació la moció tal i com 
es va enviar amb la convocatòria. S'aprova per 10 vots a favor, 7 abstencions i 1 en contra. 
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5. Torn obert de paraules  
 
En aquest torn, es discuteixen qüestions sobre la participació en les comissions i es planteja la possibilitat de 
reclassificar les rutes PAFES per nivell de dificultat. 
 
6. Cloenda  
Intervenció de la Consellera:  

Es fa un resum dels acords assolits, destacant la importància de continuar treballant en aquestes iniciatives. 
Tancament de la sessió a les 14:10 h 
 


